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ANNEXOS

Iniciem el 2023. És un bon moment per encetar un debat polític sobre l’estratègia que ha 
desenvolupat l’Assemblea des del maig quan es va constituir l’actual Secretariat Nacional i si està 
ben encaminada per assolir la independència. 
La resposta la tenim al nostre FdR. A la introducció estableix: «Ni volem ni podem esperar 
passivament que les institucions es decideixin a assumir el lideratge polític. Cal preparar un nou 
embat democràtic amb el Regne d’Espanya de major potència al de 2015-2017». I en els  punts 
4.3, 5.2, 5.3 i 5.4 es determina que l'activisme, la mobilització i la confrontació noviolenta són els 
instruments indispensables en la lluita per la independència.
Però com a Secretaris Nacionals ens hem de preguntar si estem impulsant l’acció de l’Assemblea 
en aquest sentit. Tots els membres del SN hi hem d’estar compromesos.
Seguint la línia del FdR, en el manifest Tornem-hi per vèncer- Independència! de l’Onze de 
setembre,  vàrem denunciar els partits independentistes per haver deixat de costat el conflicte 
amb Espanya i haver-se acomodat a les institucions autonòmiques. Ens vàrem comprometre a 
treballar per assolir les condicions polítiques i de mobilització per fer efectiva la República. També 
vàrem anunciar l’organització d’una Conferència Nacional d’Entitats Independentistes per 
consensuar una estratègia fins assolir la independència. Igualment vàrem llançar la proposta d’una 
llista cívica formada per persones disposades a implementar el mandat de l’1 d’octubre. 
El manifest va tenir impacte. El President de la Generalitat va anunciar que no assistiria a la 
manifestació. Es va desfermar una campanya mediàtica contra les posicions de l’Assemblea, 
perquè ens van veure com el principal obstacle a la seva desescalada del conflicte i de retorn a 
l’autonomisme. La majoria del nostre poble va reaccionar contra aquesta escomesa. 700.000 
persones es van manifestar l’11 de Setembre.
L’estratègia de mobilització va tenir efecte. El més important, la sortida de Junts per Catalunya del 
Govern de la Generalitat. Tenim al davant un cicle polític-electoral que determinarà si s'imposa la 
desescalada del conflicte i el retorn a la rutina autonomista que propugna ERC i els que pensen 
com ERC dins de Junts, o bé si hi ha una alternativa rupturista sòlida, ben argumentada i amb una 
estratègia que combini mobilització i acció política i electoral. 
Tanmateix el trencament del Govern d’ERC i Junts altera les perspectives del nou embat per fer 
efectiva la República després d’un triomf a les eleccions al Parlament vinents. D’entrada,  en 
qualsevol moment el President de la Generalitat pot haver d’avançar-les. D’altra banda i en teoria, 
s’obre la possibilitat d’una Llista Cívica unitària, amb el ferm compromís d’un nou embat per fer 
efectiva la República, que tingui el suport de les entitats sobiranistes i de les forces polítiques que 
s’hi vulguin sumar. 
Per fer efectiva la República, necessitem un nou cicle polític amb la força del que va culminar amb 
l’1 d’octubre de 2017. Els continguts d’aquesta estratègia per a l’Horitzó 2023-2025 haurien de ser 
l’objectiu de la Conferència Nacional del mes de març. En ella s’hauria de precisar, per la part



política, els plantejaments de les eleccions municipals i espanyoles que precediran a les catalanes, 
que molt probablement cauran al 4r trimestre del 2023 o el 1r  del 2024. Per la part de les entitats 
independentistes caldrà definir i posar en marxa les accions dels mesos vinents, pel que fa a 
mobilització i lluita noviolenta.  
Tanmateix fins ara tot el discurs públic de l’Assemblea ha girat al voltant de promoure una Llista 
Cívica, de la qual només s’ha precisat que es constituirà com a Agrupació d’Electors. Tanmateix 
no hem mantingut un debat en els plenaris anteriors del Secretariat Nacional. I això és greu . No 
hem debatut els documents necessaris perquè no els hem elaborat. 
Hi ha el perill que aquesta Llista Cívica es redueixi a un quart espai electoral independentista, 
impulsat principalment per l’Assemblea i altres entitats. No hem debatut amb profunditat en el sí 
del SN, ni tampoc amb Òmnium o el Consell de la República i les altres entitats independentistes. 
D’aquesta manera la Llista Cívica es convertiria en una quarta llista; en cap cas no permetrà fer 
efectiva la República. 
Tots els ponents de renom que participen a les xerrades pel territori, fase prèvia de la Conferència 
Nacional, com Pep Costa, Lluís Llach, Vicent Partal, Albano Dante Fachín, Lluís Mestres, 
etc...coincideixen en assenyalar que una Llista Cívica minoritària seria un fracàs per Assemblea, 
fracàs que no ens podem permetre perquè molt probablement marcaria la nostra fi. Alhora 
remarquen que el camí és el de la confrontació, la desobediència i la lluita noviolenta.
Fins ara la Llista Cívica s’ha basat en el rebuig a la manca de compromís dels partits 
independentistes parlamentaris. Aquest rebuig, d’altra banda ben merescut, aboca més a 
l'abstenció que no pas a confiar en alguna de les diverses plataformes que ja han sorgit per ocupar 
el suposat quart espai independentista; o a la que decideixi donar suport l’Assemblea. Amb el baix 
nivell de mobilització de l’Assemblea, amb moltes ATs inactives, sense campanyes engrescadores 
en marxa, sense una estratègia ben definida, fins i tot serà difícil recollir les 60.000 signatures 
necessàries per fer una Agrupació d'Electors. Tampoc tenim la política de comunicació potent ni 
els pressupostos que es necessiten per plantejar una campanya electoral exitosa. 
Uriel Bertran responia una pregunta crítica sobre la llista Cívica a Sant Feliu de Guíxols, dient que 
aquesta aniria endavant, en cas de produir-se un desbordament social que marqués el moment 
per fer-la, però afegint també que no s’hauria de forçar la màquina en cas de no existir aquest 
desbordament social.
Aquesta és la clau, el desbordament social, imprescindible si volem que existeixi qualsevol 
“embat”. La pregunta que s’ha de fer el Secretariat Nacional i que s’hauria de plantejar a la 
Conferència Nacional és:

 Com provoquem aquest embat?
 Com generem les condicions necessàries perquè es generi un desbordament social?

Una de les maneres de generar aquestes condicions és la campanya «Nosaltres Acusem». No en
tenim d’altres i n’hauríem d’estar generant més. 
La incapacitat de crear complicitats amb la resta de l’independentisme és una greu mancança.
Necessitem capacitats i habilitats per aglutinar el màxim de forces possibles per portar a terme el
nou embat contra l’Estat i fer efectiva la República. Necessitem arribar a acords amb Òmnium, el
Consell  de  la  República  i  les  altres  entitats  independentistes  per  compartir  estratègies  i
mobilitzacions. Aquest és el gran repte del Secretariat Nacional. 
I què més hauríem de fer? Tal com diu en Josep Costa en les Conferències de l’Horitzó 2023-2025,
fer valer una cosa que hem demostrat, i fer-la valer no amb una opció política, no amb una opció
electoral,  amb noves  opcions  o llistes  electorals,  sinó dibuixant  les  regles  de joc de totes  les
opcions que vulguin presentar-se com a independentistes a les eleccions. L’èxit nostre hauria de
ser dibuixar el terreny de joc, dibuixar l’agenda política de qualsevol partit que vulgui presentar-se



a les eleccions amb un programa independentista. I això vol dir que la independència es fa d’una
determinada manera. No va per la via de Montenegro, ni per l’escocesa (com ja s’ha vist), ni per la
canadenca.  Nosaltres  hem  de  deixar  molt  clar  que  la  via  per  la  independència  és  la  via
democràtica, la de la lluita noviolenta, la de la desobediència civil, la de no demanar permís, i per
tant, no és la via de pactes amb l’estat ni de blanquejar el règim del 78, ni fer pactes amb la
monarquia  i molt menys, votar el codi penal espanyol.
El disseny del terreny de joc ha de ser aquest: La independència es fa tal i com la vàrem lluitar des
d’abans de l’1 d’octubre de 2017 i que tothom que vulgui fer política independentista a Catalunya,
hagi d’entrar per aquest camí. La independència no es fa amb ostatges dirigint els partits polítics.


